

INTERNATIONAL IP LAW FIRMS

国际知识产权事务所名录

Connecting International IP Firms with China

2013
EDITION

10th

国际知名知识产权组织
Leading International Bodies on IP

主要知识产权条约签署国
Membership of Major IP Treaties

全球各主要地区和国家知识产权概况
IP Overviews of Major Regions and Countries

事务所推荐
Law Firms Recommendation

2012重要数据
Statistics in 2012

各国知识产权主管机关
National IP Authorities


Hurrymedia

INTERNATIONAL IP LAW FIRMS

国际知识产权事务所名录

We herein claim that Hurrmedia Co., Ltd. reserves the full copyright of *International IP Law Firms 2013*. We will take immediate actions against anyone who reproduces, transmits or adapts any part of the publication without our permission.

The English information contained in this publication is provided by the relevant firms. Hurrmedia Co., Ltd. will not take any responsibility for inaccuracies, errors, mistakes or misrepresentations that appeared in the publication.

我们在此郑重声明：迅捷传媒有限公司完全享有本书的版权，对于未经过本公司同意而擅自复制、传播和改编本书内容的行为将被视为侵权。我们将会采取必要的法律手段加以阻止。

本书的英文材料由相关事务所提供。迅捷传媒有限公司不对客户提供材料的真实性及书中出现任何信息性错误负责。

合作伙伴 / Strategic Partners:



2013 EDITION

Publisher: Hurrmedia Co., Ltd.

President / Chief Editor: Tommy Zhang

Marketing Staff: Jane Jiang, Angela Wang, Jody Lu, Alison Li

Chinese Editors: Kevin Nie, Doris Li, Anne Zhang, Jessie Chen, Dream Lee

English Editors: Monica Zhang, Emily Tan

Translators: Monica Zhang, Emily Tan, Ren Qingtao, Li Guanqun, Yuan Renhui

Art & Design: May Zhang, Walt Wu, Curie Chen

Accounting Officer: May Zhang

Beijing Office:

7F Zhongguancun Intellectual Property Building, A No. 21 Haidian South Road, Haidian District, Beijing 100080, China.

Tel: + 86 10 5218 8210/2, 6515 9855

Fax: + 86 10 6515 9811

E-mail: chinaip@hurrmedia.com

Website: www.chinaipmagazine.com
www.hurrmedia.com

Shanghai Office:

31F Huaneng Union Tower, No.958 Lujiayui Ring Road, Pudong New Area, Shanghai. 200120 China.

Contact: Jody Lu (Ms)

Tel: + 86 13482057028

Fax: + 86-21-5887 1151

Hong Kong Office:

Unit 1201, 12 / F., Golden Era Plaza, 39-55 Sai Yee Street,

Mongkok, Hong Kong

Contact: Shi Lilian (Ms)

Tel: + 852 9150 0107

Fax: + 852 2782 1102

出品: 迅捷传媒有限公司

总裁 / 总编: 张继哲

市场执行: 蒋琳娟、王庆璐、鲁周煌、李瑶

中文编辑: 聂士海、李雪、张琦、陈静、李梦

英文编辑: 张爽、谭增

翻译: 张爽、谭增、任庆涛、李冠群、袁仁辉

美术编辑: 张玫仪、吴晓磊、陈鑫晖

财务总监: 张丹梅

北京办公室:

北京市海淀区海淀南路甲21号中关村知识产权大厦A座7层

邮编: 100080

电话: + 86 10 5218 8210/2, 6515 9855 **传真:** + 86 10 6515 9811

电子邮件: chinaip@hurrmedia.com

网址: www.chinaipmagazine.com
www.hurrmedia.com

上海办公室:

上海市陆家嘴环路958号华能联合大厦31楼 (200120)

联系人: 鲁周煌

电话: + 86 13482057028

传真: + 86 21 5887 1151

香港办公室:

香港特别行政区九龙旺角洗衣街39-55号金鸡广场12层1201号

联系人: 施丽莲

电话: + 852 9150 0107

传真: + 852 2782 1102

目录

CONTENTS

Leading International Bodies on IP / 国际知名知识产权组织
Membership of Major IP Treaties / 主要知识产权条约签署国
IP Overviews of Major Regions and Countries / 全球各主要地区和国家知识产权概况
Law Firms Recommendation / 事务所推荐
Statistics in 2012 / 2012重要数据参考

• Europe / 欧洲	019	Singapore / 新加坡	235
Austria / 奥地利	038	Thailand / 泰国	238
Czech Republic / 捷克	049	Vietnam / 越南	244
Denmark / 丹麦	053	Other Asian Nations / 其他亚洲国家	249
France / 法国	060	Georgia / 格鲁吉亚	249
Germany / 德国	065	India / 印度	252
Hungary / 匈牙利	087	Turkey / 土耳其	258
Iceland / 冰岛	100	• Africa / 非洲	265
Italy / 意大利	103	South Africa / 南非	275
Malta / 马耳他	109	Tanzania / 坦桑尼亚	284
Poland / 波兰	112	• Australia and South Pacific Region / 澳大利亚及南太平洋	287
Romania / 罗马尼亚	118	Australia / 澳大利亚	297
Serbia / 塞尔维亚	124	• North America / 北美洲	301
Slovak Republic / 斯洛伐克	129	Canada / 加拿大	304
Spain / 西班牙	132	United States / 美国	313
Sweden / 瑞典	139	• Middle America and Caribbean Region / 中美洲及加勒比	321
United Kingdom / 英国	146	Cuba / 古巴	327
• Commonwealth of Independent States / 独立国家联合体	153	Guatemala / 危地马拉	328
Azerbaijan / 阿塞拜疆	161	Mexico / 墨西哥	331
Belarus / 白俄罗斯	164	Panama / 巴拿马	336
Russia / 俄罗斯	168	Trinidad and Tobago / 特立尼达和多巴哥	339
Ukraine / 乌克兰	174	• South America / 南美洲	343
• Asia / 亚洲	183	Argentina / 阿根廷	346
East Asia / 东亚	184	Bolivia / 玻利维亚	351
China / 中国	186	Brazil / 巴西	354
Japan / 日本	206	Chile / 智利	359
South Korea / 韩国	213	Colombia / 哥伦比亚	362
Southeast Asia / 东南亚	218	Ecuador / 厄瓜多尔	366
Indonesia / 印度尼西亚	223	Peru / 秘鲁	377
Malaysia / 马来西亚	227	Venezuela / 委内瑞拉	381
Philippines / 菲律宾	231		
		National IP Authorities / 各国知识产权主管机关	384
		Chinese IP Authorities / 中国知识产权主管机关	391

IP OVERVIEW

In 2009, Serbia enacted a set of laws in the field of intellectual property with the aim of harmonization of the national legislation with European Union laws. The reformist endeavor continued in 2011 with the passage of a patent bill.

Trademark

Under the current Trademark Law, any mark that is used to distinguish goods and/or services in trade and that may be graphically presented may be protected as a trademark. A mark may be comprised of words, slogans, letters, numbers, images, drawings, combinations of colors, three-dimensional shapes, graphically presentable musical notes, and other contents. A trademark applicant does not have to state a bona fide intent to use the mark in commerce.

The body in charge of examining applications for trademark protection is the Intellectual Property Office. Under the new law, the decisions of the Office may be appealed before the Serbian government. The Office maintains an online database of trademark applications and registered trademarks, which is available on the website of the Office.

In spite of the general trend toward modernization of the Serbian intellectual property laws, Serbia, alone among the countries in the territory of the former Yugoslavia, does not use opposition proceedings as a means of ensuring that only the signs that fulfill requisite conditions receive protection under the law. The law still vests the Intellectual Property Office with the power to examine all grounds for refusal to register a mark. The grounds for refusal largely coincide with those from the Council Regulation (EC) No 207/2009 on the community trademark (Articles 7 and 8), but they are not classified as absolute or relative ones. Amendments enacted in January 2013 added aesthetic functionality among the grounds for refusal of a trademark application.

Foreigners have the same rights as domestic citizens to apply for registration, subject to international treaties or reciprocity between the relevant country and Serbia. A person who has filed an orderly trademark application effective in a member state of the Paris Union or the World Trade Organization is granted a right of priority in Serbia, provided that an application for the mark is filed in Serbia within 6 months from the effective date of the application in the country concerned.

After the registration of a mark, trademark protection lasts 10 years. The registration may be renewed an indefinite

number of times with a payment of a fee. The registration vests the proprietor with an exclusive right to use the mark for the goods or services belonging to the designated class. Well-known marks, within the meaning of Article 6^{bis} of the Paris Convention, do not have to be registered in order to enjoy protection from trademark infringement in Serbia. Registered famous marks are protected against dilution by blurring or tarnishment.

Patent

The number of patent applications filed in Serbia has been in decline. In 2008, according to data made available by the World Intellectual Property Organization, 386 applications were filed by Serbian residents and 237 by non-residents; in 2011 the respective figures were 185 and 49. The body in charge of examining patent applications is the Intellectual Property Office of the Republic of Serbia. Judicial proceedings concerning patent infringement take place only infrequently.

The current Patent Law entered into force on January 4th, 2012. It introduces, as a general rule, the right of the applicant to lodge an appeal from the decision of the Intellectual Property Office. The appeal is heard by the government, rather than by an independent appellate body within the Intellectual Property Office, as has been recommended by legal experts.

The law protects two types of intellectual property rights to protect inventions: patents and utility models, the latter under the term "petty patents". To qualify for protection, both types of patents must be new and susceptible of industrial application, and both must involve an inventive step. The current law, in contrast to the previous one, does not set a lower threshold for inventive step for a petty patent than for a patent. The two types of patents, however, have different subject matters. Invention protected by a patent may be a product, a process, use of a product, or use of a process, whereas the subject matter of invention protected by a petty patent may only be a solution relating to the structure of a product or the layout of its components. The patent term is 20 years from the date of filing a complete application. For a petty patent, the term is 10 years. Prior to the registration of a petty patent, the Intellectual Property Office does not examine ex officio the applications as to substance.

Serbia uses a first-to-file as opposed to first-to-invent system of acquisition of patent rights. A single application may refer to only one invention, unless a number of

inventions are mutually so linked as to form a single general inventive concept. The single inventive concept exception does not apply to petty patents. The law does not provide for opposition proceedings. On the other hand, the Intellectual Property Office may take into account written observations by any third party, concerning the patentability of the invention to which the application relates.

The following activities are not considered to constitute patent infringement: personal non-commercial use; use for the purpose of research and development; direct individual preparation of a drug in pharmacies based on a single prescription, and sale of such drug. The patent holder may request a variety of legal measures against the infringer, including cessation of the infringement and compensation for damages.

Assignment and licensing of a patent must be in writing. In order to have legal effect vis-à-vis third parties, assignment and license must be registered.

Industrial Design

Under the Law on Legal Protection of Industrial Design (2009), registered industrial design protects visual three-dimensional or two-dimensional appearance of the product (shape, texture, materials, colors, contours, lines of the product or its ornamentation, as well as combination of those features). "Product" is defined broadly, to include any industrial or handmade items. The products that are components of other, more complex products are also encompassed by the definition and may be subject to a separate registration.

Novelty and individual character are the two preconditions for registration of a design. The requirement of novelty is satisfied if, prior to the filing of the application for registration, no identical design has been made available to the public before the filing date of the application for registration, and there is no application previously filed requesting the registration of an identical industrial design. "Individual character" of industrial design concerns the overall impression that design produces on informed user, as different from the impression produced by any other design which has been made available to the public.

The Intellectual Property Office examines ex officio whether the conditions for registration of a design have been fulfilled. Industrial design may not be registered if its appearance is solely dictated by its technical function. Registration is also excluded if the design is immoral, infringes copyright or an industrial property right, uses public coat

of arms, flag or emblem, depicts without authorization an image of a person, etc. A registered design enjoys protection for a period of 25 years from the date of application. The proprietor is entitled to prevent any unauthorized use of the registered design by third parties and to recover damages. Non-registered designs do not enjoy protection.

Copyright

The copyright law in Serbia protects any original intellectual creation in the literary, scientific, and artistic domain, expressed in a certain form, regardless of its artistic, scientific or some other value, its purpose, size, contents and way of manifestation. Intellectual creations that consist only of ideas, procedures, methods of operation, or mathematical concepts are not copyrightable. For copyright to attach, neither registration nor placement of the copyright notice on the work is required.

Copyright includes two distinct types of rights: moral and economic rights. Moral rights include the right of first disclosure, right of attribution, and the right to the integrity of the work. Economic rights comprise reproduction right, distribution right, the right to communicate the work to the public, the right to prepare a derivative work, and resale right. The term of protection for economic rights is 70 years after the death of the author. Moral rights survive the termination of economic rights.

Copyright may be licensed or assigned by a copyright contract. The moral rights of an author, however, are not transferable by a contract.

The Serbian law does not allow a general fair use defense to copyright infringement. Instead specific exceptions to copyright infringement are enumerated in the Copyright Act. The first exception includes the right of quotation of short extracts of a work of authorship, or of short works of authorship, which has already been lawfully made available to the public, for the purpose of illustration, verification, or reference, with a clear indication that a quotation is involved and in accordance with fair practice. Other exceptions include, inter alia: the use of copyright material for the purpose of reporting current events; the use of works by way of illustration for teaching; private use; and, alteration of a work for the purpose of a parody.

Provided by BDK Advokati/Attorneys at Law. For further information, please see their entry on page 128.

知识产权概况

为了使塞尔维亚国内立法与欧盟立法逐渐一致，塞尔维亚于2009年颁布了一系列知识产权法律，2011年又通过了一项专利法案。

商标

根据现行商标法，能将商品及（或）服务相区别并能以有形形式表现的任何符号，均可以在塞尔维亚申请注册商标。商标可以由文字、口号、字母、数字、图像、绘图、颜色组合、三维形状、以图形形式呈现的符号和其他内容构成。商标申请人无需明确表明其将在商业中使用该商标。

塞尔维亚知识产权局负责对商标保护申请进行审查。根据新法，对知识产权局决定不服的，可以上诉至塞尔维亚政府。公众可以通过知识产权局官网访问其建立的商标申请和注册商标在线数据库。

总体而言，塞尔维亚知识产权法律正在走向现代化，但与同为前南斯拉夫成员的其他国家相比，塞尔维亚迄今仍未引入异议程序。异议程序可以确保只有符合相关要求的商标才能受到商标法的保护。根据法律，塞尔维亚知识产权局有权驳回商标注册申请；其拒绝理由与欧洲理事会（EC）关于欧共同体商标（第7-8条）的第207/2009号条例大体相同，但并无绝对理由和相对理由的区分。2013年1月，塞尔维亚颁布了新修订的商标法，审美功能缺失也成为驳回商标申请的理由之一。

外国人在塞尔维亚提出商标注册申请的，与塞尔维亚国民享有同等权利，但以其所在国家与塞尔维亚同受国际条约约束或有互惠关系为限。申请人在巴黎公约成员国或WTO成员国提出商标注册申请后6个月内，又在塞尔维亚提出注册商标申请的，可以享有优先权。

塞尔维亚对注册商标的保护期限为10年；期限届满后，可以申请商标使用续展，续展次数不受限制。注册商标权利人在指定类别的商品或服务上对该注册商标享有专有使用权。符合巴黎公约第6条第2款关于驰名商标规定的，无需注册即可受到塞尔维亚法律保护。对于注册的著名商标，塞尔维亚给予法律保护，防止其被弱化或丑化。

专利

塞尔维亚的专利申请量一直呈下降趋势。根据世界知识产权组织提供的数据，塞尔维亚在2008年共受理本国居民专利申请386件、外国居民专利申请237件；2011年，两者分别下降到185件和49件。在塞尔维亚，国家知识产权局负责审查专利申请，因专利侵权而提起的诉讼案件为数甚少。

塞尔维亚现行专利法于2012年1月4日生效。根据该法，申请人对知识产权局决定不服的，可以上诉至塞尔维亚政府。虽然很多法学专家建议，上诉应当由设在知识产权局内的独立上诉机构审理，但该建议始终未被采纳。

塞尔维亚专利法将专利分为发明和实用新型两种；后者一般称之为小发明。申请专利的，必须具有新颖性、创造性及实用性。与先前的法律不同，塞尔维亚现行专利法对实用新型的创造性要求与发明相当。在专利保护主体方面，发明专利的客体为产品、方法、产品的使用或方法的使用，而实用新型的专利客体仅是与产品结构或组件布局有关的解决方案；在保护期限方面，发明专利为20年，实用新型为10年，均自申请日起计算。在授予专利前，塞尔维亚知识产权局不对实用新型进行实质审查。

塞尔维亚专利实行在先申请原则，而非在先发明

原则。一次申请仅能申请一件发明专利，但若干专利相互联系并形成一总的发明构思的除外。该例外规定不适用于实用新型。塞尔维亚专利法没有规定异议程序，但第三方对该专利的可专利性提出书面意见的，知识产权局会予考虑。

在塞尔维亚，下列行为不视作侵权行为：个人的非商业性使用专利，以研究或开发为目的的专利，个人就单一处方亲自配制药品供个人服用，销售前述药品均不属侵权行为。对于侵权行为人，专利持有人可以要求提供包括责令停止侵权行为和赔偿损失在内等多种法律保护。

转让和许可专利的，必须与第三方签订书面协议，并向知识产权局登记；未经登记的不具法律效力。

工业设计

根据2009年工业设计法律保护法，工业设计应当是以三维或二维形式呈现的产品外观，包括形状、质地、材料、颜色、轮廓、产品线条、产品装饰及上述特征之结合。“产品”含义很广，包括所有的工业制品和手工艺品。构成其他更复杂产品的组成部分也属于该法规定的产品，可以单独申请工业设计专利。

申请专利的工业设计应当具有新颖性和独特性。新颖性是指：申请之日前没有相同的工业设计向公众公开，或者没有人就相同工业设计提出专利申请。独特性是指：就整体印象而言，对工业设计具有相当了解的使用者认为，该工业设计不同于公众已知的任何工业设计。

塞尔维亚知识产权局对工业设计专利申请有审查权。工业设计由技术功能决定的，违背道德风俗、侵犯著作权或工业产权的，使用公共纹章、旗帜、徽章的，未经许可使用他人肖像的，均不得申请工业设计

专利。授予专利权的工业设计保护期限为25年，自申请之日起计算。权利人有权阻止任何第三方未经授权而使用其专利，并要求赔偿损失。未获得专利权的工业设计专利不受法律保护。

著作权

塞尔维亚著作权法保护以某种形式呈现出来的任何具有原创性的文学、科学和艺术成果，不考虑其艺术、科学或其他价值、目的、规模、内容和表现形式。思想、程序、操作方法或者数学概念不受著作权法保护。无论是否登记或者标明其著作权标志，作品均依法享有著作权。

著作权包括人身权和财产权。人身权包括首次发表权、署名权和保护作品完整权。财产权包括复制权、发行权、广播权、开发衍生作品权和转售权。财产权的保护期限为作者终生及死后70年，人身权保护期限不受限制。

著作权人可以通过签订合同将著作权许可或转让给他人使用，转让内容仅限财产权，不包含著作权人的人身权。

对于著作权侵权行为，塞尔维亚法律不允许以概括性合理使用为由进行抗辩。著作权法中规定了合理使用的具体范围，包括以下几种：对于已经向公众发行的作品，可以引用作品摘要、引用作品缩写本内容以供解释、澄清或参考，且按照合理习惯清楚地标明被引用部分的；为报道时事新闻而使用的作品；为教学目的而引用的作品；以个人目的而使用的作品；根据戏剧作品改编的作品。

本文由塞尔维亚律师事务所BDK Advokati/Attorneys at Law提供，详情请见128页介绍。